



Referat Tilgængelighedsrådsmøde

7.2.2024
Side 1 af 5

Dato: torsdag den 1. februar 2024 Kl. 13.00 – 15.30. Rådhuset lokale 398.

Deltagere: Formand Polly Dutschke (S, Byrådet), Næstformand Mogens Toustrup (LEV & DH-formand Østjylland), Dorthe Laustsen (PTU), Jørgen Bak (Dansk Blindesamfund), Per Thoft Kærsgaard (MTM), Jeppe Lynggaard Iversen (MSB, Voksen Job og Handicap) og Rie Ollendorff (BA).

TEKNIK OG MILJØ

Byrum
Aarhus Kommune

Afbud: Dorthe Laustsen (PTU), Morten Pedersen (MKB, Sport og Fritid)

Gæster: -

Dagsorden

Vejanlæg
Karen Blixens Boulevard 7
8220 Brabrand

Kl. 13.00. Godkendt referat

Referatet er udsendt, kommentarer indarbejdet og hermed godkendt.

e-mail:
olri@aarhus.dk

Kl. 13.05. Orientering. Godkendt årsrapport og årsplan

Årsrapporten er fremsendt til Handicaprådet til orientering. Møde i Handicaprådet den 5. februar 2024.

Årsplanen er godkendt.

Jeppe har allerede udfordringer i august.

Årsrapport lægges på hjemmesiden.

Sagsbehandler:
Rie Ollendorff

Kl. 13.15. Projekter med Friluftsrådet

Fritidsrådet har været på besøg i Handicaprådet. Udlofningsmidler til Friluftsliv støtter initiativer, der forbedrer mulighederne for befolkningens friluftsliv og naturforståelse. Fritidsrådet opfordrer Tilgængelighedsrådet til at søge midler til projekter.

Rie har holdt et møde med Kristina Friis Simonsen fra Grønne Områder, MTM for at drøfte mulige projekter.

Kristina har fremsendt vedlagte liste som er relevant i Grønne Områder.

Rie har kontaktet Jens Peter Schou Nielsen Friluftsrådet Aarhusbugten. JPS vender tilbage med et par mødeforslag så vi sammen med Kristina Friis Simonsen, Grønne områder MTM, kan drøfte hvilke projekter der kan være relevant at søge midler til, herunder hvordan vi bedst søger, og hvem der ellers skal involveres (handicaporganisationerne / Tilgængelighedsrådet eller lignende).

På mødet blev de fremsendte projekter fra Grønne Områder drøftet. Hvilke projekter rådet ønsker at gå videre med. Se bilag.

Rådet var enige om, at det bør undersøges hvilke projekter der støttes, før projekter udpeges.

Rie undersøger ved Friluftsrådet hvilke midler der kan søges, herunder krav til medfinansiering mm. Herunder hvordan vi søger, og om der er midler i Grønne områder til medfinansiering?

Har driften midler, er der anlægsmidler til de 9 projekter?



7.2.2024
Side 2 af 5

KI. 13.30 Stedfortræder

Dorthe Laustsen er sygemeldt, skal vi have en stedfortræder?

Mogens har forsøgt at få kontakt med Dorthe uden held.

Mogens kontakter Dorthe igen i uge 6. Der skal muligvis indsættes en stedfortræder for Dorthe i den resterende periode (frem til næste valg). Mogens drøfter med DH (Danske Handicaporganisationer Østjylland) hvem der kan være Dorthes stedfortræder. Mogens fortæller at der vil være en sagsbehandlingssag, så der kan først forventes et svar fra DH i april måned.

Derudover: Fra næste valgperiode for Tilgængelighedsrådet skal der vælges 4 medlemmer fra DH. (jf. kommissoriet).

KI. 13.40. Status fra Koordinationsgruppen

Nye projekter indmeldt fra Koordinationsgruppen:

Alice Johnsen (MKB)

- Der sker muligvis snart noget omkring den tidligere Arkitektskole i Kaløgade. Planen er at ombygge til værksteder og fritidsformål. Alice vender tilbage når det er aktuelt.
- 'Familiebadet' i Gellerup (Nyt projekt OPP løsning/projekt). Der sker ikke noget før til næste år.
- Godsbanen der tidligere er nævnt som muligt projekt udgår, da det fremadrettet ændres til en selvejende institution.
- 'Lyset' bibliotek, ved Lyseng. Projektet er lige gået i udbud igen. Inddragelse af Tilgængelighedsrådet er ikke aktuelt lige nu.

Bodil Thirup (Aarhus Ejendomme)

- Sundheds- og Velfærdshus i Viby er meget tidligt i udviklingsfasen (Nicolai, BA er også med i projektet). Bodil vender tilbage når en eventuel inddragelse bliver aktuel.
- Ombygning af dagcenter/lokalcenter i Kolt. Bodil vender tilbage hvis det bliver relevant at inddrage Tilgængelighedsrådet. Det skal lige klares med baglandet.

Viggo Munk (MBO):

- Kommuneplanen er på vej. Det kan være relevant at inddrage Tilgængelighedsrådet. Rie tager fat i Suzanne Eben Ditlevsen sued@aarhus.dk i forhold til Kommuneplan 2025

Kommunikationsstyregruppen (KSG).

- Rie har rykket for og er nu inviteret til møde i kommunikationsstyregruppen d. 3. april 2023 for at fortælle om rådets arbejde, så KSG er klædt på med viden til at inddrage Tilgængelighedsrådet i projekter, på et



7.2.2024
Side 3 af 5

senere tidspunkt. Per Ryolf der sekretariatsbetjener KSG forventer, at kommunikation på det tidspunkt er kommet godt i gang med den bundne opgave, om at skrive inkluderende tekster m.m. til kommunens hjemmeside. Der er berøringsflader hertil i både LGBT+ Politik, kanalstrategi og Handletanken for lokalt Demokrati. Og måske kan der også vise sig en (kognitiv) tilgængelighedsvinkel i opgaven.

- Kommunikationsstyregruppen består af kommunikations-/pressecheferne fra alle magistratsafdelinger og koordinerer emner inden for hjemmeside, intranet, kommunens designlinje, annoncering m.v. af fælles betydning på tværs af kommunen. Kommunikationsstyregruppens kommissorium er godkendt af Direktørgruppen
- Udpluk fra kommissoriet: Kommunikationsområdet udvikles og gennemføres i overensstemmelse med beslutninger og planer. Derudover forventes øget videndeling og erfaringsudveksling og relevant samarbejde, på tværs af magistratsafdelingerne. Det forventes også, at der sker en strategisk og konkret kobling og skabes tydeligere sammenhæng med andre områder, hvor det er relevant. Generelt skal styregruppens arbejde - indenfor de givne politiske rammer - bidrage til at styrke helhedsledelse, en effektiv og målrettet kommunikation og udvikle den fælles kommunikation i og for Aarhus Kommune, både i forhold til form, indhold og kanaler.

KI. 13.55. Orientering. Strategisk drøftelse 'strategiske handlingsplaner'

Rie har et møde med Trine Buus Karlsen, Christian Mølgaard (BA) og Lars Kloppenborg (d. 13. februar) i forhold til organisering af opgaven i magistratsafdelingerne omkring opgaven med de strategiske handlingsplaner.

Kommentarer på mødet:

Polly: Det er vigtigt at inddrage Ejendomme, så der ikke kun er fokus på anlægsprojekter. Også set i forhold til klimaprioritering (så tilgængelighed ikke nedprioriteres).

Jeppe: Drift og vedligehold er også relevant,

Rie orienterer Tilgængelighedsrådet efter mødet.

KI. 14.00. Pause

KI. 14.10. VT-OPI-pulje – pitch af projekt 'App tilgængelighed'

Pitch af projekt ved, v. Rie.

Rie og Søren Lundsgård Jørgensen, teamleder for Future Lab i ITK fremlagde en Pitch på sekretariatsmøde for VT-OPI-pulje den 22. januar 2024. Se bilag/PowerPoint.

Rie gennemgik præsentationen med baggrund for projektet, vision og projektidé for Digitale kort til registrering af tilgængelighed samt udkast til teknisk set-up, partnerskab og projektførelse. Herunder at projektet skal udvikle et tilgængeligt og digitalt kort, hvori alle borgere uanset funktionsevne kan få forevist, anbefale og rapportere om steder med god tilgængelighed.



MTM/ITK har allerede en del af det system og de data, der skal anvendes i løsningen, bl.a. GIS og Geodata.

7.2.2024
Side 4 af 5

Følgende var spørgsmål/kommentarer på sekretariatsmøde for VT-OPI-pulje (fra referat fra mødet):

- Hvori består erhvervsudviklingen? Der kan vælges en ekstern leverandør til at udvikle brugergrænsefladen.
- Hvordan sikrer man, der er opdateret data til rådighed? Dette kan ikke garanteres, men der foretages foranalyse og Proof of Concept for at tilpasse forventninger til serviceniveau.
- Hvem skal drifte løsningen? MTM er projektejer, efter projektslut er de ejer af kort og skal ajourføre data. Estimeret driftsomkostning 1-200.000 kr. årligt, der kan søges ved Tilgængelighedsrådet. Danske Handicaporganisationer overtager den daglige drift.
- Det er nemt at se de kvalitative gevinster ved projektet, men svært at se de kvantitative. Det anbefales, at Rie/Søren kontakter Victor fra MSB for hjælp til at beskrive en evt. effektivisering.

Beslutning på sekretariatsmøde for VT-OPI-pulje (fra referat fra mødet):

- Sekretariatet gav opbakning til, at der arbejdes videre med udformning af en ansøgning til puljen afsat til handicapområdet.

Rie har planlægningsmøde med Søren L J den 6. februar, hvor vi opstarter ansøgningsproces.

Kl. 14.25. Orientering. Opdatering af 'sådan gør vi i Aarhus'

MTM er i gang med at opdatere vejledningen 'Sådan gør vi i Aarhus', v. Rie

Der er nedsat en arbejdsgruppe i MTM der skal opdatere pjecen 'Sådan gør vi i Aarhus'. Der foreligger et udkast på en opdateret udgave fra 2019. I gruppen er vi enige om at udkastet er forældet, og at den skal have en ny tur i maskinrummet. Rie er medredaktør på opdateringen.

Kl. 14.35. Henvendelse fra Tour on Wheels

Henvendelse fra Tour on Wheels til Tilgængelighedsrådets postkasse: 'Tilgængelighedsrådets fortove'. Rie har udarbejdet et svar der er godkendt af formandskabet. Se bilag.

Kl. 14.45. 'By bedste' – nominering af god tilgængelighed

Skal vi foreslå Aarhus Stiftstidende at uddele 'Byens bedste' tilgængeligheds – projekt/-sted/-andet? V. Mogens. Vi vil gerne være behjælpelige med at udpege projekter. Rie er i kontakt med Jan Skovby fra Stiften, og har forespurgt hvordan vi kan komme med i 'Byens bedste'?



Svar fra Jan Skovby: "Tak for mailen og ideen. Jeg synes, I gør et virkelig godt og beundringsværdigt stykke arbejde, som fortjener opmærksomhed. Jeg er dog lidt i tvivl om, hvorvidt kategorien ville fungere som en del af Byens Bedste, men jeg vil godt vende det med de øvrige omkring projektet. Under alle omstændigheder kan det tidligst blive næste år. Kategorierne for dette års er for længst planlagt. Men vi må se, om vi kan finde plads næste år".

7.2.2024
Side 5 af 5

Rådet afventer at Jan Skovby vender tilbage.

Kl. 14.55 Status på projekter

Status på projekter. V. Rie.

- Risskov Skole
 - Tilgængelighedsrådet er inviteret til at deltage i projektet 'Risskov skole. Forskningsprojektet 'Universelt design i praksis' fra Build, Aalborg Universitet i København er inviteret til at deltage. Sidse Grandgaard, Build er orienteret. Projektleder Mette Folmer og Rie planlægger en proces.

Kl. 15.05. Evt.

- Logo projekt – Rie har endnu engang rykket for et svar fra ungdomskredsen. Følgende er svar:
 - Det har været svært at finde butikker som ønskede at sætte logoet i vinduet. Vores plan er nu at starte med uddannelsesinstitutioner og bringe der videre derfra. Med venlig hilsen Ann-Katrine Kviesgaard Formand for ungdomskredsen Dansk Handicap Forbund

Næste Tilgængelighedsrådsmøde: 9.4.2024 Kl. 13.00 – 16.00

Temadag – Tilgængelighedsrådets fremadrettede arbejde

Bilag (udsendt med dagsordenen):

- Status på projekter dateret 25.01.2024
- Referat fra mødet d. 18.12.2023
- Godkendt Årsrapport 2023
- Godkendt Årsplan 2024
- Svar på henvendelse fra Tour on Wheels
- Projekter Friluftsrådets